

# Historical Papers Communications historiques



## Obituaries/Nécrologie

Volume 17, Number 1, 1982

Ottawa 1982

URI: <https://id.erudit.org/iderudit/030894ar>

DOI: <https://doi.org/10.7202/030894ar>

[See table of contents](#)

### Publisher(s)

The Canadian Historical Association/La Société historique du Canada

### ISSN

0068-8878 (print)

1712-9109 (digital)

[Explore this journal](#)

### Cite this document

(1982). Obituaries/Nécrologie. *Historical Papers / Communications historiques*, 17(1), 230–232. <https://doi.org/10.7202/030894ar>

All rights reserved © The Canadian Historical Association/La Société historique du Canada, 1982

This document is protected by copyright law. Use of the services of Érudit (including reproduction) is subject to its terms and conditions, which can be viewed online.

<https://apropos.erudit.org/en/users/policy-on-use/>

**Érudit**

This article is disseminated and preserved by Érudit.

Érudit is a non-profit inter-university consortium of the Université de Montréal, Université Laval, and the Université du Québec à Montréal. Its mission is to promote and disseminate research.

<https://www.erudit.org/en/>

## *Obituary/Nécrologie*

### COLONEL G.W.L. NICHOLSON, CD

Colonel Gerard William Lingen Nicholson, who died in Ottawa on 28 February 1980, was a distinguished Canadian military historian. He was born in Weston-super-Mare, England, but came to Canada in 1919 and graduated from Queen's University at Kingston. He entered the teaching profession in Saskatchewan and became successively principal of Battleford Collegiate and Biggar High School. After the outbreak of war he joined the Reserve Army and transferred to the Active Force, in the Prince Albert Volunteers, in 1942. In 1943 he was appointed to the Historical Section of the General Staff in Ottawa and later joined the present writer in the Historical Section of Canadian Military Headquarters, London.

He remained in the service after the war, and succeeded Lt.-Col. G.F.G. Stanley as Deputy Director of the Historical Section in 1946. He undertook the writing of the volume of the official army history dealing with the Italian campaign, preparing himself for the task by an extended visit to the battlefields. After delays caused in part by official obstruction, *The Canadians in Italy, 1942-1945* appeared in 1956. It was universally recognized as a fine and thorough piece of scholarship, an enduring monument to a great military achievement. Subsequently, when the need was strongly felt for a one-volume history of the Canadian military effort in the First World War, the multi-volume project undertaken between the wars having foundered, Nicholson undertook to write it, and *Canadian Expeditionary Force, 1914-1919* (Ottawa, 1964) was the highly satisfactory result, an admirable depiction of the greatest and grimmest episode in Canadian history.

When I retired as Director of the Army Historical Section in 1959, Nicholson succeeded me, but shortly he himself chose to return to civil life. Postwar teaching proved unattractive to him, and he proceeded to make a new and admirable career as a free-lance military historian. The Newfoundland government invited him to write the history of the province's great contribution in 1914-1918; *The Fighting Newfoundlanders* appeared in 1964, and was followed by *More Fighting Newfoundlanders*, the story of the island in the Second War. Nicholson also wrote a number of corps histories, the most notable and distinguished of which was *The Gunners of Canada* (2 vols., 1967-1972), a record of the Royal Regiment of Canadian Artillery which is in fact a large slice of the history of the nation.

## OBITUARIES/NÉCROLOGIE

Gerry Nicholson's modest and unassuming manner masked the great abilities and attractive personality which the present writer was so well acquainted with. He was for some years English Language Secretary of the Canadian Historical Association, and was active in the community life of Ottawa. He is missed in those circles as he is among his military friends. His enduring contribution to this country's history was recognized by the Royal Society of Canada when it awarded him its Tyrrell Medal in 1968.

C.P. Stacey

\* \* \* \* \*

### COLONEL G.W.I. NICHOLSON, CD

Le colonel Gerald William Nicholson, décédé à Ottawa le 28 février 1980, fut un historien éminent des forces armées du Canada. Né à Weston-super-Mare, en Angleterre, il vint au Canada en 1919. Après des études à l'université Queens de Kingston, il enseigna en Saskatchewan où il fut successivement principal de Battleford Collegiate et de l'école secondaire Biggar. Au début de la guerre, il s'enrôla dans l'armée de réserve, puis passa aux forces actives en se joignant au Prince Albert Volunteers en 1942. En 1943 il fut nommé à la section d'histoire de l'état-major à Ottawa et, quelque temps après, il fut muté à la section d'histoire du quartier des forces militaires canadiennes à Londres, où je travaillais.

Il continua à servir dans les forces armées après la guerre, succédant, en 1946, au Lt-Col. G.F.G. Stanley en tant que sous-directeur de la section d'histoire. Il rédigea l'histoire officielle de l'armée canadienne en Italie, tâche à laquelle il se prépara en visitant longuement les champs de bataille. *The Canadians in Italy, 1942-1945* parut en 1956 après des délais dus en partie à la difficulté d'obtenir l'autorisation officielle de publier. Universellement reconnu comme un travail de recherche détaillé et minutieux, cet ouvrage constitue un monument à la mémoire des soldats canadiens en Italie. Subséquemment il entreprit, en un volume, l'histoire des forces militaires canadiennes durant la Première Guerre mondiale. Ce projet remplaçait celui conçu entre les deux guerres et qui devait comprendre plusieurs volumes. Intitulé *Canadian Expeditionary Force, 1914-1919* (Ottawa, 1964), ce livre décrit admirablement bien les événements de cette période qui est à la fois la plus glorieuse et la plus macabre de l'histoire du Canada.

En 1959, Nicholson me succéda à la direction de la section d'histoire de l'armée mais, peu de temps après, il abandonna lui aussi la vie militaire. L'enseignement ne l'attirait plus comme avant la guerre, aussi entreprit-il une nouvelle et admirable carrière en tant qu'historien militaire. Le gouvernement de Terre-Neuve l'invita à écrire l'histoire de l'importante contribution de la province à la guerre de 1914-1918. C'est ainsi que parurent *The Fighting Newfoundlanders* en 1964 et, par la suite, *More Fighting Newfoundlanders* relatant la participation des Terre-Neuviens à la Seconde Guerre mondiale. Nicholson rédigea aussi l'histoire de plusieurs corps d'armée dont la plus importante et la mieux connue, *The Gunners of Canada* (2 vols, 1967-1972) est celle du régiment royal de l'artillerie canadienne qui constitue, en fait, une large tranche de l'histoire du Canada.

## HISTORICAL PAPERS 1982 COMMUNICATIONS HISTORIQUES

Modeste et sans prétention, Gerry Nicholson était un homme de grand talent, chaleureux et amical dans ses rapports avec autrui. Il fut pendant quelques années le secrétaire de langue anglaise de la Société historique du Canada et il prit une part active dans la vie communautaire à Ottawa. Son décès est vivement regretté dans ces milieux tout autant que parmi ses amis militaires. La Société royale du Canada a reconnu ses nombreuses contributions à l'histoire de son pays en lui attribuant la médaille Tyrrell en 1968.

**C.P. Stacey**

\* \* \* \* \*